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Nyomtatott és online sajtó 
 

Nemzetpolitikai államtitkárság: 125 ösztöndíjas kezdi meg munkáját a Kőrösi 

Csoma Sándor Program és a Petőfi Sándor Program új programszakaszában 
2024. szeptember 16. – MTI, Ma7.sk, Körkép.sk, maszol.ro, Kárpátinfo.net 

Szeptember 15-én kezdetét vette a diaszpóra magyarságát segítő Kőrösi Csoma Sándor 

Program és a Kárpát-medencei szórványmagyarságot támogató Petőfi Sándor Program 

2023/2024-es külföldi programszakasza, amelynek keretében 125 ösztöndíjas kezdi meg 

munkáját a világ különböző pontjain - közölte a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai 

Államtitkársága hétfőn az MTI-vel. Az államtitkárság által 2013-ban indított Kőrösi Csoma 

Sándor Program és a 2015-ben életre hívott Petőfi Sándor Program célja, hogy kiküldött 

ösztöndíjasokon keresztül segítse az anyaországon kívül, diaszpórában és szórványban élő 

magyar közösségeket magyar identitásuk megőrzésében - írták közleményükben. A kilenc 

hónapra kiutazó ösztöndíjasok feladata, hogy közösségszervező munkával - magyar nyelv és 

kultúra oktatásával, rendezvények szervezésével, cserkész- és hagyományőrző tevékenységgel 

- segítsék az anyaországtól távol élő, sokszor másod- vagy harmadgenerációs magyarokat 

magyarságtudatuk erősítésében és az anyaországgal ápolt kapcsolataik szorosabbra fűzésében. 

 

Az új tanévben is 150 ezerre tehető Erdélyben a magyarul tanuló diákok száma 
2024. szeptember 16. – MTI, Ma7.sk, Krónika 

A 2024-2025-ös tanévben is 150 ezerre tehető Erdélyben a magyar nyelven tanuló diákok 

száma - közölte a Krónikaonline.ro hírportállal Kallós Zoltán, a román oktatási minisztérium 

kisebbségi oktatásért felelős államtitkára, hozzátéve, hogy később sem számítanak 

csökkenésre. Az oktatási szakpolitikus nem tudott pontos adattal szolgálni az idei 

diáklétszámról, mert az adatok még nem érkeztek be minden iskolától, de úgy vélte, ez 150-153 

ezerre tehető. A 2024-2025-ös tanév fontos teendői között említette, hogy a nemzeti 

kisebbségekhez tartozó minden diáknak a speciális tanterv szerint oktassák a román nyelvet. 

Ez közvetve hozzájárulhat a fiatalok szülőföldön maradásához – vélte. „A leglényegesebb lenne, 

hogy azokat a jogokat, amelyeket kiharcoltunk, és benne vannak az oktatási törvényben, az 

oktatási élet szereplői tartsák be saját helyi szintjükön” – mondta az államtitkár. Kifejtette: 

hiába léteznek a kisebbségi nyelvű oktatási rendszer számára kedvezőbb jogok, ha megyei vagy 

oktatási intézményi szinten nem tartják be ezeket. Hozzátette: fontos, hogy a tanfelügyelőségek 

és a tanintézetek vezetésébe jól felkészült szakemberek kerüljenek, akik merik vállalni a 

konfliktusokat, és kiharcolják, ami a magyar gyerekeknek jár. 
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https://maszol.ro/kulfold/Ujabb-osztondijasok-segitik-kozossegszervezo-munkaval-a-szorvanymagyarsagot
https://maszol.ro/kulfold/Ujabb-osztondijasok-segitik-kozossegszervezo-munkaval-a-szorvanymagyarsagot
https://ma7.sk/hethatar/150-ezer-gyermek-tanul-magyar-iskolaban-erdelyben
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Kelemen Hunor: a demográfia kérdése a legégetőbb Romániában 
2024. szeptember 16. – maszol.ro 

Az RMDSZ elnökjelöltje, Kelemen Hunor szerint Románia fő problémája a demográfiával 

kapcsolatos. Az RMDSZ vezetője a Prima TV-ben beszélt erről. Az RMDSZ vezetője és 

államfőjelöltje, Kelemen Hunor szombaton a Prima TV-ben beszélt arról, hogy Románia 

demográfiai problémái rendkívül súlyosak, és „senki nem akar erről beszélni”. „Ha folytatódik 

a tendencia, akkor húsz év múlva egy nagy, szép, biztonságos és üres országunk lesz, mert 

mostanáig több mint ötmillió ember hagyta el az országot, és a tendencia még nem állt meg. 

Plusz a születési ráta, ami probléma. Ha nem találunk nagyon-nagyon jó választ a demográfiai 

gondokra, akkor építhetünk annyi autópályát, amennyit csak akarunk, építhetünk, amit csak 

akarunk. Egy probléma marad: hol lesznek a polgárok, hol lesznek az emberek? Amikor 

demográfiai gondokról beszélek, valóban úgy gondolom, hogy ez a legsúlyosabb probléma” – 

idézi a News.ro az RMDSZ államfőjelöltjét. Kelemen Hunor szerint ennek a problémának a 

megoldása az állam és az emberek közötti bizalom kérdése. 

 

Kelemen Hunor Iohannisról, Orbán Viktorról és Oroszországról is véleményt 

mondott 
2024. szeptember 16. – maszol.ro 

Az állami intézményekkel kapcsolatos lakossági bizalmatlanságról is beszélt Kelemen Hunor a 

Prima TV Insider Politic című műsorában. Az RMDSZ államfőjelöltje szerint az állam azt üzeni 

a polgárnak, hogy bűnös, s még nem kapta el, de hamarosan sor kerül rá.  Kelemen Hunor 

RMDSZ-elnök szerint Klaus Iohannis államfő az elmúlt tíz évben csalódást okozott, miután sok 

szavazatot kapott a magyar közösségtől. „A csalódás ugyanolyan nagy, mint amekkora az 

elvárás volt” – fogalmazott az államfőjelölt. Kelemen Hunor arra a kérdésre válaszolva, hogy 

politikai szempontból példaképének tekinti-e Orbán Viktor magyar miniszterelnököt, 

kijelentette: „nem létezik olyan politikai modell, amelyet Romániában lehetne alkalmazni, amit 

máshonnan lehetne átvenni” A politikus ugyanakkor dicsérő szavakkal illette Magyarország 

miniszterelnökét, kiemelve, hogy „egy vízióval rendelkező embernek” tartja. „Én soha nem 

kerestem politikai modellt, és nem is fogok keresni, mert nem létezik olyan politikai modell, 

amelyet Romániában lehetne alkalmazni, bárhonnan is hoznád. Orbán Viktor egy bátor ember, 

aki nagyon sokat kockáztat, egy vízióval rendelkező ember, aki, amikor átvette a hatalmat, nem 

csak a régi minisztereket cserélte le az újakkal vagy az akkori csapatával, hanem rendszert 

váltott. Természetesen, ő Magyarország érdekeit helyezi az első helyre” - mondta az RMDSZ 

vezetője.  

 

Magyar napok Bethlenszentmiklóson: folyamatos odafigyeléssel és támogatással 

tovább élhet a magyar identitás a szórványban  
2024. szeptember 16. – Krónika 

Színes programkavalkád várta hétvégén a Fehér megyei Bethlenszentmiklósra látogatókat, a 

Jövőnk a Szórványban Egyesület által harmadik alkalommal rendezett magyar napokon 

minden korosztályt megszólítottak. A szervezők tájékoztatása szerint a rendezvény idén már 
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https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-a-demografia-kerdese-a-legegetobb-Romaniaban
https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-Iohannisrol-Orban-Viktorrol-es-Oroszorszagrol-is-velemenyt-mondott
https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-Iohannisrol-Orban-Viktorrol-es-Oroszorszagrol-is-velemenyt-mondott
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/magyar-napok-bethlenszentmikloson-folyamatos-odafigyelessel-es-tamogatassal-elhet-tovabb-a-magyar-identitas-a-szorvanykozossege
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nemcsak a helyieknek szólt, hanem az egész kistérség, az Alsó Küküllőszög meghatározó 

eseményévé vált, amelyre a környékbeli, szórványban élő magyar közösségek tagjai is szívesen 

látogatnak. „A Jövőnk a Szórványban Egyesület keretében azért dolgozunk, hogy az ilyen 

szórványközösségek ne csupán túléljék, hanem megéljék az elkövetkező évtizedeket. Az idei 

magyar napokon olyan minőségi kulturális programokat tudtunk kínálni, amelyek révén 

minden korosztály megtalálta a számára megfelelő élményt. Emellett olyan társadalmi 

problémákra is felhívtuk a figyelmet, amelyek mindenki számára gondot jelentenek” – 

fogalmazott Bodoczi Annamária, az esemény főszervezője. Hozzátette, ilyen például az 

eldobott hulladék, ezért elsőként csatlakoztak az országos takarítási akcióhoz, az ünnepség 

kezdete előtt kitakarították a települést, ezáltal nemcsak megszabadulva a hulladéktól, hanem 

a környezettudatosságra is felhívva a figyelmet.  

 

Egyetemi toborzó: a kincses városba várják egy hosszú hétvégére Erdély 

középiskolásait  
2024. szeptember 16. – Krónika 

A Babeș-Bolyai Tudományegyetem (BBTE) és a Kolozsvári Magyar Egyetemi Intézet a kincses 

városba várja Erdély középiskolásait szeptember 19–22. között – közölték az esemény 

szervezői. „Szeretnéd kipróbálni, milyen BBTE-s hallgatónak lenni, még mielőtt felvételiznél? 

Kíváncsi vagy, milyen Kolozsváron élni? Egyetemünk oktatói izgalmas előadásokon keresztül 

mutatják be, mivel is foglalkoznak az adott karon” – olvasható a felhívásban. Mint a 

Középiskolások hosszú hétvégéje elnevezésű esemény szervezői sorolják, az eseményen szó lesz 

mamutokról, érzékszervi márkázásról, gépi tanulásról és adatvizualizációról, de azt is 

megtudhatják a középiskolások, hogyan alakul a gazdák és a paraziták viszonya, illetve hogy 

kik a vizeink őrei. „Emellett érdekes workshopokon is részt vehetsz, sőt, kincskeresés keretében 

olyan kolozsvári helyszíneket, részleteket mutatunk a városból, amik biztosan nem 

hiányozhatnak a diákéletből” – olvasható a közleményben.  

 

Régi álom valósult meg a Csikyben 
2024. szeptember 16. – Nyugati Jelen 

Sikeres pályázat eredményeként a Csiky Gergely Főgimnáziumban megvalósul egy régen 

dédelgetett álom. A Bethlen Alapkezelő Zrt.-hez tavaly benyújtott pályázat sikerének 

köszönhetően iskolarádió fog működni a tanintézményben lelkes diákok, pedagógusok 

részvételével. „A projekt régóta szerepelt az intézmény tervei között, mivel a diákok és 

pedagógusok közötti kommunikáció javítása, valamint a szünetek alatt biztosított szórakoztató 

tartalmak iránti igény már korábban megfogalmazódott” – tájékoztatta a Nyugati Jelent Nyári 

Melinda igazgatóhelyettes. Az iskolarádió jelentős szerepet tölthet be az iskolai közösség 

hatékony és zökkenőmentes kommunikációjában, hiszen gyors és közvetlen 

információáramlást tesz lehetővé, emellett a diákok számára szórakoztató műsorokat is 

biztosít. „A pályázat megjelenésekor az iskola vezetősége – akkor még Tóthpál Renáta 

aligazgatóval –  felismerte, hogy az iskolarádió tökéletes megoldást kínál ezekre a kihívásokra. 

A pályázat pozitív elbírálást kapott, és a megítélt támogatásnak köszönhetően megkezdődött a 
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projekt kivitelezése. Egy év alatt egy diákokból, szakemberekből és pedagógusokból álló csapat 

dolgozott azon, hogy az iskolarádió megvalósuljon. A technikai és egyéb kivitelezésben 

Ferenczi Arnold, iskolánk tanárja, Molnár Mihály rádiós/televíziós szerkesztő-műsorvezető és 

Matekovits Alpár hangtechnikus nyújtottak jelentős szakmai segítséget, akik szakértelmükkel 

hozzájárultak a szükséges eszközök beszerzéséhez és telepítéséhez” – tette hozzá Nyári 

Melinda. 

 

Az egyetem, ami emberi léptékben nyújt tudást  
2024. szeptember 16. – szekelyhon.ro 

369 elsőéves egyetemi hallgató tette le az esküt a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem 

Csíkszeredai Karának tanévnyitóján hétfőn. Újdonság, hogy a testnevelés tanárképző szak is 

elkezdte működését. A tanévnyitó ünnepségen a csíkszeredai kar nagy aulája színültig telt 

elsőéves diákokkal és az egyetem oktatóival. A megnyitó ünnepségen jelen volt és beszédet 

mondott Dolhai István, Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusának főkonzulja, Korodi 

Attila, Csíkszereda polgármestere, Pap Levente, a Sapientia EMTE dékánhelyettese, Miklóssy 

Ildikó egyetemi adjunktus, illetve Asztalos Nándor, a Hallgatói Önkormányzat elnöke. Az 

ünnepséget a Truba-moll együttes kísérte a klasszikus magyar irodalom verseinek zenei 

feldolgozásaival.  

 

Kovászna megyei jelöltként indul a parlamenti választásokon Mihai Tîrnoveanu  
2024. szeptember 16. – szekelyhon.ro, Krónika, maszol.ro 

Mihai Tîrnoveanu, a Calea Neamului (A Nemzet Útja) szervezet elnöke erős önbizalommal és 

nagy tervekkel vág neki az aláírásgyűjtésnek Kovászna megyében, mivel képviselőként szeretne 

a parlamentben a Hargita és Kovászna megyei románok érdekében fellépni. „Ellentétben 

másokkal, én tettem vagy szerettem volna tenni valamit a régióban élő románok identitásáért, 

míg mások előbb meg szeretnék választatni magukat, és utána ígérnek mindenfélét” – 

jelentette ki bevezetőképpen Tîrnoveanu. Úgy látja, a román pártokhoz képest hátrányból 

indul, mert sokkal több szavazatra van szüksége, a 2020-as választások adataiból ítélve – 

számításai szerint – mintegy 13 ezerre (az érvényes szavazatok száma osztva a megyére 

leosztott képviselői helyek számával). Indulásához előzetesen mintegy 2000 támogatói aláírást 

szeretne összegyűjteni (a kötelező kb. 1000, az érvényes szavazatok 0,5%-a), és állítása szerint 

ebben legalább harmincan segítik a megyében. Független jelöltként nagyobb nyomatékot 

szeretne biztosítani a románok identitása megőrzése érdekében szervezett rendezvényeinek.  

        
Nemcsak a Magyar Szövetség, hanem a magyar közösség talpra állítása a cél 
2024. szeptember 16. – Felvidék.ma 

Nem pusztán a Magyar Szövetség, hanem az egész felvidéki magyar közösség talpraállítása a 

cél, amihez a párt csupán egy keret – mondta a HírTv Napi Aktuális című műsorában Gubík 

László, az Esterházy Akadémia igazgatója, a SZAKC elnöke, aki nem kevesebbre vállalkozna 

elnökjelöltként, mint a sok évtizedes mélypontján lévő magyar érdekképviselet talpra állításán Fe
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túl az emberek bizalmának visszaszerzésére. “Egy modern, 21. századi pártra van szükség, 

összetartó csapatra, amely visszahozza a napi szintű működésbe a szakpolitikai kérdéseket, 

amelyek az elmúlt években finoman szólva is hanyagolva voltak (tisztelet a kivételnek)” – 

fogalmazott Gubík a műsorban.  

 

A megújulás feltételei és lehetősége (II.) 
2024. szeptember 16. – Öllös László – Ma7.sk 

A Magyar Szövetségnek ezentúl gyakran és rendszeresen meg kell szólalnia! A továbbiakban 

nem fordulhatnak elő hetekig, sőt tovább is tartó hallgatag időszakok. A szakterületüket érintő 

összes döntésre és tervre reagálniuk kell. Sőt, ami különösen fontos, időről időre álljanak elő 

saját elképzeléssel! Felmerül a kérdés, hogy lehetséges-e egy olyan párt működtetése, amelyet 

eltérő értékrendű emberek alkotnak? Tapasztalati érvek vannak, hiszen mind az erdélyiek, 

mind a délvidékiek képesek rá. Az erdélyi magyarok pártjában számos platform működik, és a 

párt nem robban fel. A szlovákiai magyar politika ismét teremthet magának esélyt, hogy elérje 

a magyarok nemzeti egyenlőségét és szabadságát ebben az országban. Ebben az évszázadban 

ugyanis összekapcsolható a többség ugyanezen értékeinek megtartásával. 

 

Király Zsolt: A Magyar Szövetség szeptemberi tisztújításának súlyos buktatói 
2024. szeptember 16. – Körkép.sk 

Fennál a veszélye annak, hogy a Magyar Szövetségben szeptember 28-a után 

visszafordíthatatlan folyamatok indulnak be. Kilépések, csúnya személyeskedések, 

botrányokkal tarkított időszak jöhet (erre utaló jelek mást most is vannak), amikor a vesztes 

fél nem a besorakozást és az eredmény elfogadását, hanem a távozást fogja választani. Míg 

Bugár Béla árulása óta a liberális vs. konzervatív vonal ütközetei jellemezték a közösséget, ma 

már maguk az MKP-sok (köztük két, országos politikára teljesen felkészületlen Via Novás) 

veszekednek az utolsó koncokon. Becsével együtt mindárman ugyanazt szeretnék: pártelnök 

lenni. 

 

Esterházy János példa és közbenjáró, hogy megtanuljuk az irgalmas szeretetet 
2024. szeptember 16. – Felvidék.ma 

„Esterházy János nagyon nagy segítség, közbenjáró lehetne a magyaroknak, lengyeleknek, 

szlovákoknak, mindazoknak, akik a Kárpát-medence társult részein élnek, s ezzel a történelmi 

hagyománnyal rendelkeznek” – jelentette ki Várszegi Asztrik, püspök, nyugalmazott 

pannonhalmi főapát az ünnepi szentmisén Alsóbodokon. A ünnepi szentmise főcelebránsa 

Várszegi Asztrik, püspök, nyugalmazott pannonhalmi főapát volt. A szentbeszédben kifejtette, 

hogy az emberek ma már nemcsak a hitüket vagy a felekezetüket hagyták el, hanem leépítették 

az emberi társadalmat, a közösségeket. “Én arra szólítottam fel a hallgatóimat, hogy tanuljuk 

meg tőle azt a nyitottságot, azt az irgalmas szeretetet, ahogy ő magyarhoz, szlovákhoz, 

lengyelhez viszonyult. És azt a korrektséget, ahogy egy politikusnak viselkednie kellene, mert 

mintha ezt elfelejtették volna sokan” – fejtette ki Esterházy János mának szóló üzenetét. 
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A kultúra apostolai egymás között 
2024. szeptember 16. – Ma7.sk 

A Csemadok baráti találkozóra hívta külhoni társszervezeteit, amelyek mind el is fogadták a 

meghívást. Érkeztek a Vajdaságból, Erdélyből, Muravidékről, Kárpátaljáról, Ausztriából és 

természetesen az anyaországból is. Görföl Jenő, a találkozó egyik főszervezője elmondta, a 

muravidékiekkel való hosszú együttműködésnek megvan az eredménye, a partnerség saját 

életre kelt, már az ernyőszervezetek nélkül is létrejönnek közös rendezvények és ez is volt a cél. 

A megállapodás évenkénti aláírásával csak új lendületet kap a közös munka. Három szervezet 

– a Csemadok, a Lendvai Magyar Nemzetiségi Művelődési Intézet és a Szlovákiai Magyar 

Művelődési Intézet írtak alá együttműködési nyilatkozatot. 

 

Szőjjünk, szőjjünk valamin… 
2024. szeptember 16. – Ma7.sk 

A Csemadok Érsekkétyi Alapszervezete 2024. szeptember 14-én 8. alkalommal tartotta meg a 

már hagyománnyá vált tájházi rendezvényét Nyisd ki rózsám, nyisd ki csikorgó kapudat… 

címmel. “A Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt.-nek szintén köszönettel tartozunk; a pozitívan 

elbírált pályázatunkkal meg tudtuk hívni Kupás Gizellát, aki a kárpátaljai népművészet lelkes 

ápolója, Nagydobronyból érkezett. Munkájára Kijev is felfigyelt, és kitüntetéssel díjazta. A 

magyarországi hagyományőrzők közkedvelt vendége. Megosztotta velünk tudását, bemutatta 

azt a technikát, hogyan lehet egy alap pokróc mintáját művészeti szintre emelni. Bemutatta 

Nagydobrony szőtteseit, a táj jellegzetes motívumait. A hagyományőrzés szempontjából 

értékes beszélgetéseken vehettünk részt. Varga Tímeával együtt szövésoktatást tartottak. A 

Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. egy rokkával is megajándékozott bennünket” – foglalta össze 

Molnár Tímea.  

 

A Szent István szobránál összejött embereket összeköti a nemzeti 

összetartozásba vetett erős hitünk és elkötelezettségünk 
2024. szeptember 16. – Felvidék.ma 

Szent István királyunkra emlékeztek a hétvégén az ausztriai Németóváron (Bad Deutsch-

Altenburgban). A koszorúzási ünnepségen beszédet mondott Molnár Ilona, a dunaszerdahelyi 

Szabó Gyula Szakközépiskola volt igazgatója. “Bennünket, Szent István szobránál összejött 

embereket összeköt a nemzeti összetartozásba vetett erős hitünk és elkötelezettségünk” – 

mondta beszédében. A CENTROPE a középeurópai, határon átnyúló együttműködés 

figyelemre méltó kulturális eseménye a diaszpórában élő ausztriai és felvidéki magyarság 

identitásának ápolásában. Ennek a hagyománynak a kialakításában kulcsfontosságú szerepe 

volt néhai Smuk Andrásnak, az „Europa“ - Club akkori elnökének, neki köszönhetjük, hogy 

személyes tapasztalatai által rávezetett arra, hogy a magyar nemzet valójában személyes 

kapcsolatok hálózata. 
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Mohi menyasszonyi ruha, a falu eltűnt, a viselet megmaradt 
2024. szeptember 16. – Felvidék.ma 

A Lévai Regionális Művelődési Központ Ilyenek vagyunk nemzetközi folklórfesztivál keretei 

között nyitották meg a tágabb térség menyegzői viseletét felvonultató tárlatát a központ 

épületében. A tárlat legérdekesebb darabja az 1930-as évekből való mohi menyasszonyi ruha. 

A Lévától nem messzi, magyarok lakta települést immár több mint negyven éve kiürítették és 

megsemmisítették, a hagyományok mégis fennmaradtak. A község igen gazdag volt 

néphagyományokban. A többségében magyar reformátusok által lakott faluban 1975-ben 

kezdték el a néprajzi gyűjtést. Az egykori falu lakóinak egy csoportja 1999-ben alapította meg 

az Egykori Mohiak Társulása civil szervezetet. Céljuk az összetartozás erősítése, a szülőfalura 

való közös emlékezés. 

   
Csütörtökön rendezik meg Palicson a Connect&Grow szakmai konferenciát 
2024. szeptember 16. – Vajma.info 

A vajdasági magyar vállalkozó közösség kiemelt rendezvényét, a Connect&Grow szakmai 

konferenciát szeptember 19-20 között szervezik meg Palicson, a méltán világhírű magyar 

szecesszió egyik gyöngyszemének számító Vigadó épületében. A második alkalommal 

megrendezésre kerülő Connect&Grow konferencia a Vajdasági Magyar Szövetség által 

megálmodott és létrehozott, valamint Magyarország kormánya által támogatott, a Prosperitati 

Alapítvány által megvalósított Vajdasági Gazdaságfejlesztési Program és a Vajdasági 

Mentorprogram segítségével felépített vállalkozói közösség fejlődésének következő lépése. 

Lehetőséget teremt a tapasztalatok és az innovatív ötletek megosztására, valamint a 

kapcsolatépítésre a Vajdasági Magyar Vállalkozók Egyesületébe (VMV) tömörülő szép számú 

vállalkozói közösség és a Kárpát-medencei vállalkozói közösség tagjai között. 

 

Vajdaság 5 százalékot kap a költségvetésből az alkotmánnyal szavatolt 7 helyett 
2024. szeptember 16. – Vajma.info 

Vajdaság idei költségvetése a köztársaság költségvetésének mintegy öt százalékát teszi ki. Bár 

minden hét százalék alatti összeg alkotmányellenesnek minősül, sem a vajdasági hatóságok, 

sem az Alkotmánybíróság nem emelt szót a döntés ellen. Minden alkotmányos és jogi normát 

megsértettek. Az alkotmányban az áll, hogy Szerbiában Vajdaság autonóm tartomány. Holt 

betű lenne az autonómia az ország legmagasabb szintű jogi normájában? - tette fel a kérdést az 

N1. Az alkotmány ugyanis kimondja, hogy „Vajdaság Autonóm Tartomány költségvetése a 

Szerb Köztársaság költségvetésének legalább hét százalékát teszi ki”. 

 

Pingpongosokat megmozgató programsorozat 
2024. szeptember 16. – Magyarszo.rs 

Új, határon átnyúló szerb–magyar IPA-projekt indult pénteken este a horgosi Művelődési 

Házban. Az Inter Pingpong in schools elnevezésű projekt valójában az Inter Pingpong 
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elnevezésű program folytatása, egy komplex, a határ két oldalán élő pingpongosokat 

megmozgató programsorozat, amelyet az ATSK Szeged, az STK Zenta és az STK Horgos 

közösen valósít meg. Mindhárom klub a sportág népszerűsítését és az utánpótlás nevelését 

tűzte ki célul a következő 2-3 évre, ezért alapvetően az iskolás korosztályt vonnák be, beleértve 

a fogyatékkal élő diákokat is. A projekt augusztus 1-je és 2025. 11. 30-a között valósul meg 

elsősorban Szegeden, Zentán és Horgoson. Különböző iskolai bemutatókkal és a hozzájuk 

kapcsolódó programokkal készülnek az érdeklődő diákoknak és a szülőknek. Dávid József, a 

horgosi asztaliteniszklub elnöke rámutatott arra, hogy nagyon fontos az együttműködés a 

határon túli klubokkal. 

 

Komolyzenei koncerttel zárult a Topolyai Napok rendezvénysorozat 
2024. szeptember 16. – PannonRTV 

Vasárnap este szentmisével és komolyzenei koncerttel zárult a Topolyai Napok 

rendezvénysorozat. A topolyaiak öt napon keresztül színes és szórakoztató programokon és 

fergeteges koncerteken vehettek részt. A rendezvénysorozat vasárnap a Sarlós Boldogasszony 

templomban, a már megszokott szentmisével folytatódott, melyet a helyi lakosokért, a 

településért szolgáltatnak. Ezt követően pedig hangversenyt tartottak a templomban. A Stabat 

Mater Szűz Máriának a keresztfa mellett átélt fájdalmáról szól. Ezeket az énekeket egyébként 

a liturgiában is használják, népi ének gyanánt - emelet ki Szakály József esperes plébános. Az 

esemény egyébként záróakkordja is volt a Topolyai Napoknak. A több napon át tartó, gazdag 

programsorozatnak méltó lezárása volt a hangverseny - nyilatkozta Szatmári Adrián, Topolya 

polgármestere. 

       
Automatizálják a behívók kézbesítését Ukrajnában 
2024. szeptember 16. – KISZo.net 

Ukrajnában a védelmi minisztérium azon dolgozik, hogy automatizálja a katonai behívók 

kézbesítésének folyamatát. A behívókat az Oberih nyilvántartásban lehet majd előállítani és a 

területi toborzóközpont vezetőjének elektronikus aláírásával hitelesíteni – közölte Oleh 

Beresztovij, az ukrán védelmi minisztérium információs-technológiai főosztályának vezetője. 

Jelenleg a behívókat kézzel írják meg, nyomtatják ki, majd a toborzóközpont vezetője aláírja és 

lepecsételi őket. A jövőben azonban ez a folyamat teljesen automatizált lesz. Az új rendszerrel 

a behívókat az Oberih nyilvántartásban fogják generálni, és elektronikus aláírással hitelesítik. 

Ez lehetővé teszi, hogy a behívókat ne kelljen kinyomtatni a központban, hanem közvetlenül a 

központi nyomtatóba kerüljenek, ahonnan az Ukrposta kézbesíti azokat a címzetteknek.  

 

Csapi magyarok is részt vettek Győrben a Radnóti Emlékmeneten 
2024. szeptember 16. – Karpat.in.ua 

A rossz időjárásai viszonyok miatt a győri Zsinagógában tartották idén az ötödik Radnóti 

Emlékmenet. A zsúfolásig megtelt terembe a Kárpát-Medence minden részéből, így 

Kárpátaljáról is érkeztek résztvevők. Radnóti Miklós születésének 110, halálának 75. 
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évfordulója alkalmából Tóth Péter Lóránt versvándor 2019-ben hívta életre a Radnóti 

Emlékmenetet. A cél az volt, hogy a mártírhalált halt költő-óriás versei minél több emberhez 

eljussanak. A béke nem egy természetes állapot, óvni, és vigyázni kell rá, hangsúlyozza Pintér 

Ildikó, a győri Kazinczy Ferenc Gimnázium magyar tanára. Fontos volt egy olyan 

kezdeményezéshez csatlakozni, ahol a tragikus sorsú Radnóti Miklósra emlékeznek, 

hangsúlyozta a megemlékezésen Balogh Lívia. A csapi magyarok a győri zsinagógában tartott 

megemlékezés után megkoszorúzták Radnóti Miklós szobrát Abda határában, ahol agyonlőtték 

a végsőkig kimerült költő-óriást, 21 társával együtt.  

 

Egészségügyi napot szervezett a gáti Örökifjú civil szervezet 
2024. szeptember 16. – Karpat.in.ua 

Bár az időjárás kissé zord, a gáti Örökifjú civil szervezet tagjai most sem tétlenkednek. A 

település egyik lakójához, Kacsó Idához érkeztek. Az idős hölgynek több mint húsz éve volt 

autóbalesete, aminek következtében combnyaktörést szenvedett, azóta nehezen közlekedik. A 

háború kitörése óta pedig szinte egyedül is van, ezért amiben tudják, támogatják. A háború 

kitörése óta sajnos megváltozott Kárpátalján az élet. Sok család él szétszakítottságban, a 

fiatalok külföldön, míg sok esetben az idősebb generáció szinte teljesen egyedül birkózik meg 

a napi feladatokkal. A gátiak abból a megfontolásból hozták létre Forever Young, Örökifjú civil 

szervezetet, hogy a helyiek igényeit felmérve, segítsék a fiatalok és az idősek mindennapjait. 

Ezúttal egészségügyi napot szerveztek. 

 

Felgyújthatták a kárpátaljai vöröskereszt egyik járművét 
2024. szepmetber 16. – Kárpátalja.ma 

Ismeretlen tettesek felgyújthatták az Ukrán Vöröskereszt Kárpátaljai Megyei Szervezetének 

egyik járművét szeptember 15-én este. Erről maga a szervezet adott tájékoztatást a közösségi 

oldalán. Miroszlav Bileckij, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás megbízott vezetője az 

esetre reagálva kiemelte, hogy már felvették a kapcsolatot a regionális központ csapatával. – 

Biztosítottam őket teljes támogatásunkról. Mindenképpen helyreállítjuk a járművet, vagy 

segítünk egy másik beszerzésében. Bileckij hozzátette, hogy a vöröskereszt munkatársai 

minden nap több száz kárpátaljai lakosnak és belső-ukrajnai menekültnek segítenek. A 

történtek nem befolyásolhatják a szervezet humanitárius küldetését. A megbízott vezető 

továbbá utasította a bűnüldöző szerveket, hogy haladéktalanul tegyenek meg minden 

szükséges intézkedést az ügy felderítésére. 

 
 

 

 

 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://life.karpat.in.ua/?p=214771&lang=hu
https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/felgyujtottak-a-karpataljai-voroskereszt-egyik-jarmuvet/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 17. 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. szeptember 16. – Kossuth Rádió 

 

A 35 évvel ezelőtt rejtélyes körülmények között elhunyt Újvárossy Ernőre emlékeztek vasárnap 

Temesváron, a belvárosi református templomban és az erzsébetvárosi temetőben található 

kopjafájánál. Újvárossy Ernő 1989. szeptember 12-én tűnt el, majd két nappal később, a város 

melletti erdőben találtak ütésnyomokat viselő holttestére. Bár halálának körülményeire azóta 

sem derült fény barátai, ismerősei meg vannak győződve róla: annak lett az áldozata, hogy a 

rendszerrel szembe szálló Tőkés László köréhez tartozott, kiállt a belvárosi református 

gyülekezetért és lelkipásztoráért. Újvárossy Ernő építész volt, és 1989 nyarán annak a 

gyülekezeti teremnek a munkálatait vezette, amely ma már az ő nevét viseli. Lehőcz László 

összeállítása. 

 

Voltak, akik cukrász-termékeiknek, eladó ingatlanjaiknak kerestek piacot, mások diákokat 

toboroztak külföldi nyelvtanulásra, és akadtak olyanok is, akik csak a pityókát vagy a káposztát 

szerezték be itt télre. Nemzetközi kiállítással egybekötött Őszi vásárt szerveztek az elmúlt 

hétvégén, Székelyudvarhelyen. A rendezvény 31. alkalommal hívta vásárba a térség lakóit és a 

hagyomány szerint üzletember-konferenciával is kiegészült. Ezen olyan udvarhelyszéki 

vállalkozásokat díjaztak, amelyek kiemelkedő eredményeket értek el. Geréb Krisztina riportja. 

 

20 éves a magyar nyelvű szakoktatás a határmenti Bors községben. A Tamási Áron 

Mezőgazdasági és Ipari Szakképző Iskolában 2004-ben indult az első olyan osztály, ahol 

kertészeket képeztek. Az új szak azonnal óriási sikert aratott. Jellemzően az ott végzett tanulók 

több mint 70%-a helyezkedik el a szakmájában. Később az oktatási paletta műszaki szakokkal 

bővült. Ionescu Nikolett összeállításában az iskola igazgatóját, Nagy-Máté Enikőt halljuk 

elsőként. 

 

18 évig volt egy szakképző intézmény igazgatója Kiss Imre, aki Kovászna megye 

főtanfelügyelőjeként vett részt a 33. Tusványoson azon a panel-beszélgetésen, amelynek témája 

a duális képzés volt. A kerekasztal-beszélgetés után kérdeztük a főtanfelügyelőt. 

 

A kisoroszi Torontál Magyar Oktatási, Művelődési és Ifjúsági Központ húsz éve létesült, azóta 

sok új tartalommal gazdagodott. Mindezt a falusi turizmus fejlesztése érdekében teszi. A civil 

szervezet vezetőjét, Talpai Sándort Kónya-Kovács Otília kérte mikrofon elé. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Szeptember első hetében rendezték meg a 72. írótábort Magyarkanizsán. A rendezvény a 

különféle világszemléletű, más-más generációkhoz tartozó irodalmárok számára adott 

lehetőséget a párbeszédre, a konstruktív vitára. A szervezők erre az útra szeretnék visszavezetni 

a tábort, mert mint hangsúlyozták, az más irányt vett az elmúlt 3-4 évben. Hogy milyen 

írótábort szeretnének? Erről kérdezte munkatársunk, Németh Ernő a szervezőbizottság 

elnökét, Verebes Ernőt és néhány fiatal és középgenerációs írót.   

 


